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Договор возмездного оказания платных медицинских услуг занимает особое место в системе 

договорных отношений исходя из особенностей предмета, существенных условий и содержания. 

Существует проблема взаимных прав и юридической ответственности.  

Целью работы является определение теоретических и практических проблем правового 

регулирования договора возмездного оказания платных медицинских услуг, выработка мер по их 

разрешению путем формулирования теоретических выводов и предложений по 

совершенствованию законодательства в данной сфере. 

Материал и методы. Исследование осуществлено на основе анализа законодательства 

Республики Беларусь, специальной научной литературы, анализа правоприменительной практики. 

При написании статьи использовались методы: анализа, синтеза, индукции, дедукции, 

сравнительного правоведения.           

Результаты и их обсуждение. Исполнителями платных медицинских услуг выступает 

организация здравоохранения, как посредник между медицинским работником и пациентом, 

заказчиком – пациент (физическое и юридическое лицо). Лечение может потребовать 

заключения нового договора либо формулировку новых условий. Предмет договора может 

включать не только медицинские, но и дополнительные услуги. Их цена может быть определена 

как ориентировочная или как окончательная. Качество медицинских услуг, квалификация 

исполнителя, результат должны быть указаны в договоре. Особое место занимает проблема 

юридической ответственности исполнителя. 

Заключение. Платная медицинская услуга является сложным объектом гражданского 

оборота. Она обладает не только покупательскими денежными рисками, но и рисками и 

ответственностью исполнителя медицинских услуг.  
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The contract on paid medical services rendering has a special place in the system of contractual 

relations based on the characteristics of the subject, essential conditions and content. There is a problem 

of mutual rights and legal liability.  

The research aims are to determine theoretical and practical problems of legal regulation of the 

contract on paid medical services rendering, to develop measures to address them through the 

formulation of the theoretical conclusions and proposals to improve the legislation of this sphere. 

Material and methods. The research has been carried out on the basis of the analysis of the 

Belarusian legislation, special scientific literature, analysis of legal practice. The applied methods are 

analysis, synthesis, induction, deduction and comparative law method. 

Findings and their discussion. A health institution is an executor of the contract on paid medical 

services rendering and intermediary between the medical workers and patients. A patient (an individual 

or a legal body) is a health services customer. Treatment may require concluding a new contract or 

formulating new conditions. The subject of the contract may include not only medical, but also additional 

services. Their price can be determined as evaluative or as final. Medical service quality, executor 

qualifications and the result should be specified in the contract. The problem of legal responsibility of the 

executor is of special importance.. 



Conclusion. Paid medical service is a complex object of civil circulation. It has not only consumer 

cash risk, but also the risk and the responsibility of medical services executor. 

Key words: medical care, medical services, subject of the contract on paid medical services rendering, 

patient, medical worker. 

 


